
История государства и права18
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В статье представлено обозрение основополагающих начал законодательного регулирова-
ния социальной жизни в России в императорский период. В продолжение двухсотлетнего пе-
риода возникали и самобытно разрешались важнейшие теоретические и практические про-
блемы в законодательной деятельности. Законодательная политика и правоприменительная 
практика в монархическом государстве не могли формироваться иначе, как по решению импе-
ратора. Однако российский император выступал не только как институт власти, но являл 
собой другие ипостаси, в том числе как субъект властвования в интересах и для блага под-
данных. Отсюда вытекала принципиальная значимость содержания утверждаемых импера-
тором законов, и постепенно формировались представления о законности, человеческом до-
стоинстве и чести.

Ключевые слова: монархическая власть, нормативный регулятор, законотворчество, 
закон, правовой обычай, обычное право, гуманизм, государственный интерес, общественное 
благо.

DOI:10.18572/1812-3805-2018-4-18-23

Law Making Principles and the Legislative Power 

of the Russian Emperors

Yurtaeva Evgenia A.

Assistant Professor of the G.V. Maltsev Department of Th eoryy of S ate and Law 

of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration

Candidate of Legal Sciences

Senior Research Scientist

Th e article presented review the basic principles of legislative regulation of social life in Russia during 
the imperial period. In the course of two hundred years the most important theoretical and practical prob-
lems in legislative activity arose and were solved in an original way. Legislative policy and law enforcement 
practice in a monarchical state could not be formed otherwise than by the decision of the emperor. Howev-
er, the Russian emperor acted not only as an institution of power, but he represented other hypostases. Th e 
emperor was the subject of ruling for nationals benefi t. Th is had the eff ect of fundamental importance the 
contents of laws which approved by the emperor, and gradually form an idea of the rule of law, human dig-
nity and honor.
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